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چه کشورهایی در جشنواره تئاتر 
فجر نمایش اجرا می کنند؟

چهل و یکمین جشنواره تئاتر فجر با حضور 
نمایش هایی از کشورهای اسپانیا، اردن، عمان، 

روسیه، برزیل، عراق و ... برگزار می شود.
در  که  جدولی  اساس  بر  ایسنا،  گزارش  به 
اختیار  در  ماه  دی   27 امروز  خبری  نشست 
رسانه ها قرار گرفت، اسامی نمایش های بخش 
زیر  شرح  به  جشنواره  از  دوره  این  بین الملل 

است:  
»کمدی الهی« به نویسندگی و کارگردانی حافظ 
خلیله از کشور تونس که در تالار وحدت روی 
صحنه می رود و »لیزای بیچاره« به نویسندگی 
و کارگردانی مارک روزوسکی از کشور روسیه نیز 

در همین تالار اجرا دارد.
کارگردانی  و  نویسندگی  به  »طلقه الرحمه« 
محمد موید از عراق در تالار اصلی مجموعه تئاتر 
شهر به صحنه خواهد رفت. عراق در این دوره از 
جشنواره نمایش دیگری با نام »امل« نوشته و 

کار جواد اسدی دارد.
»هملت« به کارگردانی آرا یرناجاکیان از کشور 
شهر  تئاتر  مجموعه  اصلی  تالار  در  ارمنستان 
اجرا می شود. »بی وطن« به کارگردانی لنرسون 
پولونینی از کشور برزیل نیز در همین تالار روی 

صحنه می رود.
کار یوسف  و  نیکلای گوگول  نوشته  »شنل« 
رایشل گاوز از کشور روسیه در تالار اصلی تئاتر 
شهر اجرا خواهد شد. »لومیر« به نویسندگی و 
کارگردانی تکسما مونوز از کشور اسپانیا دیگر 
نمایش بخش بین الملل است که در این تالار 
روی صحنه می رود. »قطار ناقوره« به نویسندگی 
و کارگردانی ایاد الریمونی از اردن نیز یکی دیگر از 

اجراهای بخش بین الملل است.
»مدق الحناء « نوشته و کار یوسف البلوشی از 
عمان، دیگر نمایش خارجی جشنواره است که 
در تالار اصلی مجموعه تئاتر شهر روی صحنه 

می رود.
جدول نمایش های صحنه ای چهل و یکمین 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر در این لینک قابل 

مشاهده است.

»امید جهان« آغازگر دوباره 
کنسرت ها در تالار وحدت

امید جهان با اجرای موسیقی نواحی ایران در 
تالار وحدت، دور جدید کنسرت ها را آغاز کرد.

و  روابط عمومی  از  نقل  به  ایسنا  به گزارش 
امور بین الملل بنیاد رودکی، در هفته بزرگداشت 
همراهی  با  جهان  امید  مادر،  روز  و  زن  مقام 

نوازندگان موسیقی نواحی به روی صحنه رفت.
امید جهان در این کنسرت قطعاتی از موسیقی 
محلی و اقوام را اجرا کرد که بیشترین قطعات 

این کنسرت از موسیقی جنوب کشور بود.
اسماعیل  انبان(،  )نی  یاری  دریس  عادل 
حمزه  )درام(،  سخایی  کیارش  )کیبورد(،  آزاد 
مقدم )تومبا(، محمدرضا مقدم )ضرب وتمپو(، 
)گیتار(،  بهروز  محمدرضا  و  دولتی  مصطفی 
مهدی محبی )ویلن(، وحید بحرینی ) سازهای 
کوبه ای( و حسین صالحی )دایره زنگی( نوازندگان 

این اجرا بودند.
کنسرت موسیقی نواحی امید جهان شامگاه 

2۶ دی در تالار وحدت برگزار شد.

درخواست خانه سینما از قوه قضائیه
هیات مدیره خانه سینما در متنی خطاب به 
مسئولان و مراجع قضایی آورده است: با عنایت 
بر مستندات قانونی کافی که برای آزادی جعفر 
و  است  شده  فراهم  سینما(  )کارگردان  پناهی 
و  جسمانی  وضعیت  به  توجه  لزوم  همچنین 
بیماری اش، هرچه سریعتر امکان آزادی او فراهم 

شود.
به گزارش ایسنا، در متن هیات مدیره خانه 
سینما آمده است: »خانه سینما ضمن پاسداشت 
دقت نظر قضات شریف دیوان عالی کشور در 
نقض حکم محکومیت جعفر پناهی )فیلمساز( 
صالح  موثر  و  بی وقفه  های  تلاش  از  تشکر  و 
نیکبخت و یوسف مولایی وکلای این هنرمند و با 
عنایت به تلاش کانون کارگردانان سینمای ایران 
و با اتکا به حمایت همه اعضای خانه سینما از 
جعفر پناهی و همه سینماگرانی که به نوعی در 
چند ماه گذشته با رسیدگی های قضایی روبرو 
شده اند، مجددا و مصرانه بار دیگر از مسئولین و 
مراجع قضایی می خواهد با عنایت بر مستندات 
قانونی کافی که برای آزادی جعفر پناهی فراهم 
شده است و همچنین لزوم توجه به وضعیت 
جسمانی و بیماری این سینماگر، هرچه سریعتر 

امکان آزادی او فراهم شود.
به ذکر است کمیته حمایت حقوقی و  لازم 
قضایی خانه سینما جهت رفع ممنوعیت ها و رفع 
اتهام از همگی سینماگران در حال پیگیری است 

و به مرور نتایج آن اعلام می شود.«

پایان دنباله »تخت گاز« با جنجال 
اخیر مجری پرحاشیه

پس از اظهارات توهین آمیز »جرمی کلارکسون« 
به  پرایم  آمازون  کمپانی  مرکل«،  »مگان  درباره 
احتمال فراوان به ساخت ادامه سریال »گرند تور« 

پایان می دهد.
ایندی وایر، درست  از  نقل  به  ایسنا  به گزارش 
یک ماه پس از اینکه »جرمی کلارکسون« ـ مجری 
در  مطلبی  انتشار  با  ـ  گاز«  برنامه »تخت  سابق 
روزنامه سان با اظهارات توهین آمیز درباره مگان 
مارکل خشم همگان را برانگیخت، احتمالا سرویس 
ویدئویی آمازون پرایم، ساخت دو مجموعه برنامه 
این مجری کهنه کار تلویزیون را دیگر تمدید نخواهد 

کرد.
تور«  »گرند  تلویزیونی  سریال  اساس،  این  بر 
دنباله  و  بزرگ«  »سفر  عنوان  با  ایران  در  که 
مجموعه معروف »تخت گاز« شناخته می شود و 
همچنین مجموعه مستندی درباره مزرعه »جرمی 
کلارکسون« دیگر تمدید نخواهند شد. این بدان 
که  کلارکسون«  »مزرعه  مجموعه  که  معناست 
فصل دوم آن در ۱۰ فوریه پخش می شود، احتمالاً 
در سال 2۰2۴ با عرضه فصل سوم از قبل سفارش 
داده شده به پایان می رسد، در حالی که مجموعه 
»گرند تور« پس از چهار قسمت ویژه که از سوی 
پایان  به  بود،  شده  داده  سفارش  پرایم  آمازون 
می رسد. پس از عذرخواهی »جرمی کلارکسون« 
انتشار آن در  از  برای مطالب خود سه روز پس 
هم  اینستاگرام  اجتماعی  شبکه  در  او  توییتر، 
هری  شاهزاده  همسرش  و  مارکل«  »مگان  از 
عذرخواهی کرد و گفت »صحبت هایم شرم آور بود 
و عمیقا متاسفم.«. کلارکسون ماه گذشته، پس از 
پخش مستند جنجالی »هری و مگان« با انتشار 
مقاله ای در سان گفته بود که »مگان مارکل« را در 
سطح یک سلول می بیند و آرزو می کند که مردم در 
خیابان به او بی احترامی کنند و حتی بیش از »رز 
وست« قاتل زنجیره ای بریتانیایی از او متنفر است.
این مطالب بلافاصله با واکنش های شدید روبه رو 
شد و هری در مصاحبه با ITV آن را وحشتناک، 
آزاردهنده و بی رحمانه خواند و »امیلی کلارکسون« 
نیز صحبت های پدرش را در رسانه های اجتماعی 
مطبوعاتی  استانداردهای  سازمان  کرد.  محکوم 
مستقل بریتانیا رکورد 2۱۰۰۰ شکایت در مورد این 
مطالب در روزنامه سان دریافت کرد و روزنامه سان 

یک هفته پس از انتشار آن عذرخواهی کرد.
»جرمی کلارکسون« پیش از این برنامه معروف 
»تخت گاز« )Top Gear( را برای شبکه بی بی سی 
صحنه  در  او  درگیری  پی  در  اما  می ساخت 
فیلمبرداری با یکی از تهیه کنندگان، اخراج شد و 
کمپانی آمازون او را برای همکاری در یک مجموعه 
تلویزیونی مشابه با نام »گرند تور« دعوت کرد که از 
سال 2۰۱۶ در چهار فصل به نمایش گذاشته شده 

است.

آی فیلم برای جشنواره فیلم فجر چه 
می کند؟

از  فیلم  آی  شبکه ی  هنری  امور  و  تولید  مدیر 
پخش برنامه »سینما آی فیلم« به عنوان ویژه برنامه 

جشنواره فیلم فجر خبر داد.
علی اکبر صدیقی ـ مدیر تولید و امور هنری ـ در 
گفت وگویی با ایسنا، درباره جزئیات این ویژه برنامه 
ارتباط  در  فیلم«  آی  برنامه »سینما  داد:  توضیح 
با جشنواره فیلم فجر به مدت ۱۰ روز جشنواره را 
پوشش خواهد داد. این ویژه برنامه قرار است از 
کانال های عربی، انگلیسی، آی فیلم 2 و آی فیلم 

فارسی پخش شود.
گذشته  روال  طبق  داد:  توضیح  ادامه  در  وی 
گروه تولید این برنامه در پردیس سینمایی ملت 
مستقر خواهند بود و برنامه از آنجا اجرا خواهد 
شد. سینمای رسانه میزبان این برنامه خواهد بود 
هنرمندان،  با  ویژه  گفت وگوی های  آنجا  در  ما  و 
خواهیم  فیلم سازان  و  جشنواره  دست اندرکاران 
داشت. مدیر تولید و امور هنری شبکه آی فیلم 
یادآور شد: سعی می کنیم نسبت  عین حال  در 
و  باشیم  داشته  متفاوت تری  فضای  گذشته  به 
صرفا پوشش برنامه نباشد. به جنبه سرگرمی هم 
توجه بیشتری خواهیم داشت و با توجه به اینکه 
قصه گویی در برنامه های آی فیلم پررنگ تر شده، 
قصه گوتر جلو می رویم. در همین راستا به قصه 
جشنواره فیلم فجر از دیرباز تا کنون می پردازیم. 
همچنین قصه ساخت فیلم ها توسط فیلم سازان را 
از زبان خودشان جویا خواهیم شد.به گفته ی وی 
حسام فروتن اجرای این برنامه را برعهده خواهد 
داشت و این برنامه همزمان با آغاز جشنواره فیلم 

فجر از ۱2 بهمن ماه روی آنتن خواهد رفت.

به گزارش ایسنا، برنامه سینمایی »هفت«، سال ۸۹ و 
در دوران مدیریت علی اصغر پورمحمدی برای نخستین 
بار در شبکه سه تولید شد. در آن زمان با توجه به 
موفقیت برنامه »نود« با اجرای عادل فردوسی پور در 
حوزه ورزش، مدیران وقت تلویزیون چنین می پنداشتند 
در  را  برنامه  این  مشابه  چالشی  برنامه های  باید  که 
حوزه های دیگر تسری دهند؛ چنانچه به نود فرهنگی، 

نود اقتصادی و نود اجتماعی هم فکر می کردند.
برنامه سینمایی »هفت« در آن زمان با چنین نگاهی 
شکل گرفت. پورمحمدی که حامی برنامه »نود« بود، 
در نهایت رأی به ساخت »هفت« سینمایی داد و پس 
از اینکه این برنامه در کوران تغییر مجریان در خرداد 
ماه ۹۱ تعلیق شد، پورمحمدی هم مهر ماه همان سال 
از تلویزیون رفت و مجید زین العابدین که تا همین چند 
روز قبل، مدیرعامل رودکی بود در آن زمان جانشینش 

شد.
فریدون  به  بار  نخستین  برای  را  »هفت«  ساخت 
جیرانی سپردند؛ کارگردانی که قبل از اجرای این برنامه، 
تجربه اجرا در برنامه های »دو قدم مانده به صبح« و 
»سی سال، سی مجموعه« را در کارنامه داشت. مسعود 
فراستی هم که در این سال ها کم برای تلویزیون حاشیه 
درست نکرده است، از همان زمان مهره ثابت نقدهای 
با شروع برنامه در کنار اجرای  اتفاقا  »هفت« بود و 
متفاوت جیرانی، توانستند هم توجه علاقمندان سینما 
را به خود جلب کنند و هم صدای برخی سازندگان 
فیلم ها، رسانه ها و مسوولان سینمایی را درآورند. در 
نهایت چنانچه پیشتر اشاره شد، حاشیه ها و فشار بر 
مدیران وقت صداوسیما به تعلیق »هفت« در خرداد 
ماه سال ۹۱ منجر شد تا پرونده »هفت« برای جیرانی 

بسته شود و محمود گبرلو بر صندلی اجرا بنشیند.
اما گبرلو )شایسته( که حالا چندسالی است اجرای 
نشست های جشنواره فیلم فجر را عهده دار است، در 
آن زمان هم با همان رویه محافظه کاری معروفش و 
نتوانست  جیرانی،  جنجالی  شیوه  از  متفاوت  بسیار 
رضایتمندی بینندگان را تامین کند و از طرفی »هفت« 
با آن مدل ابتدایی که قرار بود »نود«ِ جدید تلویزیون 
در حوزه فرهنگ و هنر باشد، فاصله گرفت. پس در 
فاصله ای کمتر از یک سال، فراستی با انتقاد از رویه ای 
که گبرلو در »هفت« پیش گرفته بود، از این برنامه 
خداحافظی و در گفت وگویی صریح با ایسنا تصریح 
کرد: »در جشنواره فیلم فجر، مجری برنامه »هفت« 
اعلام کرد که قرار است نقد نرم برویم. من هم گفتم 

بفرمایید بروید، من نیستم.«
او همچنین در بخشی از صحبت هایش خطاب به 
محمود گبرلو به کنایه گفته بود: »او یاد گرفته است 
چگونه جلوی دوربین بنشیند و لنز دوربین ها را به طرف 
خودش بچرخاند. امیدوارم اعتماد به نفسش بیشتر 

شود!«
در آن زمان علیرضا حائری که مدیریت اجرایی سری 
اول برنامه  سینمایی »هفت« را عهده دار بود، درباره ی 
رفتن مسعود فراستی از این برنامه اظهارنظر جالبی را 
مطرح کرده بود. او به ایسنا گفته بود: »فراستی در 
»هفت« نقش قهرمان منفی را بازی می کرد که تقابل 
را به اوج می رساند؛ نه اینکه با او چنین قرار گذاشته 
باشند و ملزم به این نقش باشد ولی عملا چنین درآمد 

و اینگونه انتخاب شد.«
با این همه، شیوه محافظه کاری یا به تعبیری بی طرفی 
گبرلو هم پایانی برای حاشیه ها و ثبات مجری »هفت« 
نبود. با تغییر مدیران صداوسیما و تصمیم بر به حداقل 
دستخوش  هم  »هفت«  زنده،  برنامه های  رساندن 
ساختار  از  همه،  از  مهمتر  و  شد  اساسی  تغییرات 

برنامه ای زنده بیرون آمد. اینچنین بود که سردبیری و 
اجرای برنامه را به بهروز افخمی سپردند؛ او در آن زمان 
در توضیح اینکه چرا »هفت« زنده نماند؟ چنین اظهار 
کرده بود: »برنامه زنده همان برنامه بی طرف، گزارشگر 
و جنجالی است و اینها هیچکدام کار من نیست. من 
مجری به آن معنا نیستم که بخواهم برنامه زنده را اداره 
کنم و دنبال این بگردم که طوری از مخاطب سوال کنم 

که هُل شود.«
با آمدن افخمی، مسعود فراستی هم بازگشت و مانند 
قبل مسئول بخش نقد برنامه »هفت« شد. او پس از 
بازگشت گفته بود که متر و معیارش همان معیارهای 
قبلی است. البته با توجه به تولیدی شدن این برنامه، 

تاکید می کند که با کسی شوخی ندارد!
بر این اساس شیوه اجرای متفاوت افخمی و حضور 
دوباره فراستی، »هفت« را از آن فضای خنثی قبلی 
تغییر  زمزمه  اول سال ۹۵،  نیمه  در  اینکه  تا  درآورد 
در این برنامه سینمایی بار دیگر به گوش برسد و دور 
سوم برنامه »هفت«، تنها پس از حدود ۱۰ ماه تولید 
پایان یابد. بهروز افخمی هم که به گفته خودش در 
این برنامه دنبال شر می گشت و می توانست رکورددار 
ناراضی تراشی در تلویزیون به حساب آید، صندلی این 
برنامه را به همراه یار جنجالی اش مسعود فراستی ترک 

گفت.
و  کوتاه تر داشت  اما عمری  سری چهارم »هفت« 
حاشیه بسیار. مدیران وقت شبکه سه تصمیم گرفتند 
ششمین  و  سی  برای   ۹۶ سال  در  را  برنامه ای  ویژه 
جشنواره فیلم فجر روی آنتن بفرستند و در اقدامی 
انتخاب  برای  فراوان  از کش وقوس های  متفاوت پس 
مجری مناسب، از یک فرد غیرمتخصص در حوزه سینما 

یعنی رضا رشیدپور به عنوان مجری دعوت کردند.
در نخستین برنامه که بار دیگر به روال سابق زنده 

روی آنتن رفت، رشیدپور از مجریان پیشین »هفت« 
یاد کرد؛ از فریدون جیرانی که »»هفت«  را پرقدرت آغاز 
کرد و بنیان این برنامه را بسیار مستحکم گذاشت«. 
حاشیه های  از  بودن  »دور  و  گبرلو  محمود  همچنین 
آزاردهنده«اش و البته بهروز افخمی و مسعود فراستی 
و »چالش هایی که باعث شدند سینما در افکار عمومی 
به پدیده بسیار قابل لمس و جذاب تر از همیشه تبدیل 

شود.«
بیان کرد که گویا  را  این مساله  رشیدپور همچنین 
مهران مدیری قرار بوده اجرای سری چهارم »هفت« 
را بر عهده بگیرد اما در نهایت قسمت نشد که در این 

برنامه مقابل دوربین شبکه سه سیما بنشیند.
اما دیری نپایید که »هفت« با اجرای رشیدپور، 
درگیر انتقادهای بسیاری شد. چنانچه رشیدپور دو 
روز پس از تعارف های معمول برنامه اول، انتقادها 
را چنین پاسخ داد: »بعضی می گویند مجری بی سواد 
هیچ وقت  من  است  مشخص  کاملا  اینکه  است؛ 
با  را  روز  بنابراین هشت  نداشتم.  باسوادی  ادعای 
یک مجری بی سواد سر کنید.« و گویی با این جمله 
تکلیف مخاطبان هم مشخص شد و اینچنین سری 
چهارم »هفت« در کوتاه ترین زمان ممکن با رشیدپور 

به پایان رسید.
ایام جشنواره فیلم فجر،  یک سال بعد باز هم در 
تلویزیون تصمیم به ساخت »هفت« گرفت و این بار هم 
به روش مرسوم گذشته؛ یعنی استفاده از یک کارگردان 
سینما در مقام مجریِ یک برنامه تخصصی سینمایی. 
بر این اساس ۱۰ بهمن ۱۳۹7، هم زمان با ایام سی و 
هفتمین دوره جشنواره فیلم فجر سری پنجم »هفت« 
با اجرای محمدحسین لطیفی از شبکه سه سیما پخش 
شد. در این دوره از برنامه برخلاف سری قبلی، مسعود 
فراستی، به برنامه بازگشت و میز نقد با حضور او به 

عنوان مجری ـ کارشناس روی آنتن رفت با این تفاوت 
که برنامه در هر قسمت میزبان منتقدان مهمان هم 
بود که موضوعات مختلف را هدایت می کردند. هفت 
با لطیفی و اجرای لطیفش دوران نسبتا با ثباتی را طی 
کرد. آخرین قسمت این سری، 2۳ اسفند ۹۹ به روی 
آنتن رفت و تا )۶ آذر ۱۴۰۰( قسمت جدیدی از برنامه 
پخش نشد. اما سرانجام در همین تاریخ قسمت جدید 
به روی آنتن رفت و در چهلمین جشنواره فیلم فجر هم 

این برنامه ادامه داشت.
اما حالا در شرایطی که بسیاری از اهالی و علاقمندان 
سینما، انتظار می کشیدند که ببینند در جشنواره فجر 
چهل و یکم آیا »هفت« به لحاظ گروه سازنده و مجری 
با تحولی رو به رو خواهد شد یا خیر، معاون سیما در 
خبری درباره  این برنامه، همه را متعجب کرد. »هفت« 
قرار است بعد از ۱۰ سال از شبکه سه سیما کوچ کند 
و به شبکه نمایش برود. محسن برمهانی، معاون سیما 
می گوید از ابتدا خاستگاه اصلی »هفت« شبکه نمایش 
بوده است و در سال های بعد هم در همین شبکه روی 
آنتن خواهد رفت اما از آنجا که »هفت« مثل برخی 
دیگر از برنامه های برِند تلویزیون در شبکه سه تولید 
شده بود، حال اینکه چقدر می تواند مخاطبش را در 
گذشت  که  است  پرسشی  دارد،  نگه  دیگر  شبکه ای 

زمان، پاسخگوی آن خواهد بود.
ضمن اینکه با اعلام نشدن نام مجری جدید »هفت« 
آیا بهتر است  باید دید  در این پازل شش نفره، حالا 
از  از یکی  بار دیگر مانند سه مجری قبل،  تلویزیون 
کارگردانان سینما برای اداره »هفت« استفاده کند و 
یا به تجاربش در حوزه همکاری با یک روزنامه نگار و 
یا مجری چهره اما غیرمتخصص در امر سینما رجعت 
کند؛ پرسشی که پاسخ به آن شاید از لابه لای همین 

متن و مرور تجربه های گذشته پیدا شود.

دو سکه مسی آبش خاتون، از جمله شاخص ترین آثار تاریخی 
شناسایی شده از سوی باستان شناسانی است که ۴۰ روز حوضه 

آبگیر سد چم شیر را کاوش کرده اند.
به  محوطه ۰7۵ سد چم شیر  از  این سکه ها  ایسنا،  گزارش  به 
سد  آبگیری  با  که  »چم چرو«  کوه  پای  در  جایی  دست آمده اند، 
چم شیر زیر آب خواهد رفت. سکه ها به مسؤولان میراث فرهنگی 

استان کهگیلویه و بویراحمد تحویل داده شده اند.

به سرپرستی علی سجادی کاوش شده که علی  محوطه ۰7۵ 
هژبری ـ باستان شناس  ـ درباره آن توضیح داد: این محوطه در بررسی 
سال ۹۸ که توسط حسن عطایی انجام شد و قدمت آن به دوره 
میانه اسلامی تاریخ گذاری شده است که به نظرم این بررسی تقریبا 
درست است. در کاوش های علی سجادی نیز دو دوره معماری 
تاریخی در آن مشخص شد که یکی از این دوره ها، سلجوقی است و 
به نظر می رسد بنا در این دوره در زلزله سال های  ۴۴۸ و ۴7۸ هجری 
قمری به همراه بیشتر بناهای این منطقه تخریب شده است. پس 
از آن، یک استقرار موقت روی آثار باقی مانده شکل گرفته که آثاری 

از دوره اتابکان لر و دوره آبش خاتون از آن به دست آمده است.
این باستان شناس درباره کشف دو سکه مسی آبش خاتون در 
از آخرین  این دو سکه در دوره آبش خاتون  همین سازه، گفت: 
اتابکان لر ضرب شده که از استقرار دوم در دوره ایلخانی کشف 
شده است، درحالی که استقرار اصلی دوره سلجوقی است، اما در 

زلزله تخریب شده است.  
در منابع تاریخی آمده است: آبش خاتون دختر اتابک سعدبن 
ابوبکر بن سعد بن زنگی و ترکان خاتون٬ ملکه ایران در قرن هفتم 
ایلخان  از سوی  بود که  فارس  استان  فرمانروای زن  تنها  قمری، 

مغول، اتابک فارس معرفی شده بود.
هژبری درباره کاربری این بنا که به نظر برخی باستان شناسان 
آتشکده بوده، بیان کرد: هنوز مشخص نیست کاربری بنا دقیقا 
چیست، ولی از جمله بناهای متفاوت در مقایسه با دیگر سازه های 
یافته شده در چم شیر است؛ در این سازه از ملات و روکش گچ 

استفاده شده است. در دوره سلجوقی، هسته اصلی بنا یک ایوان با 
اتاق پشتی و اصلی است که در اتاق اصلی دو ستون در گوشه های 

بنا قرار دارد و در هر طرف دو اتاق جانبی ایجاد شده است.
او اضافه کرد: در همین بنا پس از دوره ایلخانی، استقرارهای 
موقتی شکل گرفته که آثاری همچون اجاق و تنور در کف آن پیدا 
شده است، برای تاریخ گذاری قطعی نیز یکسری مواد، همچون زغال 
و سفال جمع آوری شده است که اگر پژوهشکده باستان شناسی 

همکاری کند می توان تاریخ گذاری دقیق بنا را مشخص کرد.
این باستان شناس با اشاره به اختلاف نظرهایی که درباره کاربری 
عنوان  به  سازه  این  از  سجادی  آقای  گفت:  دارد،  وجود  بنا  این 
»مطبخ« اسم برده است. درباره کاربری آتشکده که برخی مطرح 
کرده اند نیز باید گفت نقشه آتشکده کاملا متفاوت است. نقشه 
البته  از آتشکده ها می شناسیم.  این بنا خلاف آنچه است که ما 
شناخت ما عموما از آتشکده های دوره ساسانی است و این بنا به 
دوره سلجوقی تعلق دارد. در این دوره تاریخی زرتشتیان در تنگنا 
قرار داشتند و آتشکده ها درونگرا بودند، درحالی که معماری این سازه 
برون گرا است. بنابراین نمی توان خیلی دقیق درباره کاربری آتشکده 

در این بنا نظر داد، ولی مطالعات بعدی کمک می کند.
مصالح  نوع  به  توجه  با  بنا  این  کرد:  بیان  همچنین  هژبری 
ساختمانی به کار رفته در آن از جمله گچ، اهمیت بیشتری داشته 
و به دلیل نوع معماری، به نسبت دیگر بناهای موجود در چم شیر 
بیشتر سالم مانده است که البته پس از آبگیری سد چم شیر این 

سازه هم زیر آب خواهد رفت.

با اعلام کوچ برنامه سینمایی شبکه سه

مجری ششم پازل »هفت« کیست؟
برنامه سینمایی »هفت« با تمرکز بر اخبار، حواشی و تحلیل های سینمایی، یک دهه است که از شبکه سه سیما پخش می شود اما بنا به تصمیم مدیران 
تلویزیون، حالا قرار است این برنامه به شبکه ای دیگر منتقل شود؛ خبری که فعلا در حد چند جمله باقی مانده و جزییاتی در این زمینه اعلام نشده است. 

با این همه پیش بینی می شود »هفت«ِ جدید با تحولات اساسی از جمله تغییر در مجری و ساختار همراه باشد.

ماجرای کشف دو سکه خاتون ایرانی در پشت سد »چم شیر«

باید دید آیا 
بهتر است 

تلویزیون بار 
دیگر از یکی 
از کارگردانان 

سینما برای 
اداره »هفت« 

استفاده کند و 
یا به تجاربش 

در حوزه 
همکاری با یک 

روزنامه نگار و 
یا مجری چهره 

رجعت کند

نشست خبری جشنواره چهل و یکم تئاتر فجر برای رونمایی از پوستر و اعلام 
برنامه های این رویداد در تالار رودکی در حالی برگزار شد که هوشنگ توکلی 
)بازیگر( از اعدام علیرضا اکبری به دلیل جاسوسی قدردانی کرد و در بخش 
این رویداد گفت: »عده زیادی برای شرکت در  این نشست دبیر  از  دیگری 
جشنواره با تهدید رو به رو شدند ولی عاشقانه به پای تئاتر ایستادند بنابراین 

دستشان را می بوسم که برای فرهنگ کشور خود ایستادند.«
به گزارش ایسنا، امروز 27 دی ماه سه روز تا آغاز جشنواره تئاتر فجر، نشست 
این رویداد با حضور کاظم نظری، مدیر کل هنرهای نمایشی، نصرالله قادری، 
محمود فرهنگ، قاسم زارع، ایوب آقاخانی، هوشنگ توکلی، عباس عظیمی و 

جمعی از مدیران تئاتری برگزار شد.
در ابتدای این نشست، کورش زارعی، دبیر این دوره از جشنواره به حاضران 
خوشامد گفت و در ادامه تیزری از برگزاری جشنواره های استانی و مناطق 

جشنواره تئاتر فجر پخش شد.
هوشنگ توکلی )بازیگر( نخستین سخنران این برنامه بود که در سخنانی، 
یادآوری کرد: قبل از کرونا گزارشی به مقام معظم رهبری دادیم و عنوان کردیم 
نزدیک یک میلیون فارغ التحصیل رشته هنر داریم که شگفت انگیز است. این 
گزارش پنهان مانده بود و هنوز هم پنهان است با اینکه رهبری فرمودند در باره 

این قضیه کار شود اما متاسفانه هنوز، کاری انجام نشده است.

وی ادامه داد: در انتخابات آقای رییسی، هنرمندان جوان ایران حضور فعال 
داشتند. دولت جدید خیلی روی این نقطه نظر کار کرد و بعد از انتخاب کورش 
زارعی به عنوان دبیر جشنواره فجر خیلی خوشحال شدم و شنیدم ۵ استان، 

بیشترین همکاری را با جشنواره داشتند.
او در ادامه به اعدام علیرضا اکبری اشاره کرد و تذکر داد که اعدام اقای اکبری 
گشایشی را در حوزه دیدگاه های نظام و تحمل نظام مطرح کرد، زیرا در این ۴۰ 

سال تا دلتان بخواهد از این جاسوس ها داشته ایم.
توکلی گفت: حضور آنان در فرهنگ و هنر هم بوده که سیستم های  امنیتی 
آنان را زیر نظر داشتند ولی اجازه اظهار نظر نداشتند. این اقدام، اولین حرکتی 

بود که یک نشانه بود و دقت در این موضوع را در آینده مطرح می کند.
او در بخش دیگری از سخنانش گفت: در این ۴۰ سال در تئاتر خیلی کارها 

انجام شده است، قدیمی ها معتقد بودند باید این چراغ را روشن نگه داشت.
این بازیگر با اشاره به وظایف متقابل مردم و هنرمندان تاکید کرد که در شرایط 
فعلی هنرمندان باید وظایف خود را انجام دهند و ارزو دارم جامعه هنری ما به 

این تحریم های بچگانه پایان بدهند.   
توکلی در پایان خواستار رسیدگی به دغدغه های مالی هنرمندان شد که به 

گفته او مانند بقیه مردم در فقر و تنگدستی زندگی می کنند.
دیگر سخنران این نشست، کاظم نظری مدیر کل هنرهای نمایشی بود که یکی 

از وظایف جشنواره ها را توجه به توسعه تئاتر در استان ها دانست و گفت: همه 
تلاش برگزارکنندگان جشنواره بر این امر متمرکز بوده است.

وی سلام محمود سالاری، معاون هنری را ابلاغ کرد که به دلیل حضور در 
جلسه ای با وزیر ارشاد،امکان شرکت در این جلسه را پیدا نکرد.

در ادامه دو پوستر جشنواره با طراحی محمد اسفندیاری و حسن موسی زاده 
و با حضور کورش زارعی، کاظم نظری، هوشنگ توکلی، حسین پرستار، احمد 
جولایی و ... رونمایی شدند. در ادامه مدیران بخش های گوناگون جشنواره با 
همراهی دبیران به ارایه توضیحاتی پرداختند. زارعی، دبیر جشنواره از بزرگداشت 
علی سلیمانی و سعید تشکری دو هنرمند فقید تئاتر در مراسم افتتاحیه که روز 

شنبه )اول بهمن ماه( برگزار می شود، خبر داد.
او اضافه کرد که امسال همزمان با برگزاری بخش بین الملل، اتحادیه تئاتر 
جهان اسلام تاسیس می شود،دوست داشتیم این بخش در استان خوزستان و 
با اجرای چند نمایش عربی برگزار شود که به دلیل شرایط اقتصادی، این فرصت 

فراهم نشد.
به گفته او؛ ۳7 نمایش در بخش مسابقه ایران، 2۳ اثر در بخش مسابقه بین 
الملل، 2 اثر در بخش ویژه، ۱۳ اثر رادیو تئاتر و ۳۱ اثر در بخش خیابانی اجرا 

خواهند شد.
زارعی از حضور هنرمندان جوان و مستعد به عنوان ویژگی جشنواره تئاتر فجر 

امسال یاد کرد و گفت: امسال، سال استان هاست که حضورشان در جشنواره 
بسیار پررنگ است.

در ادامه داریوش نصیری، مدیر بخش خیابانی تئاتر فجر گزارشی را درباره 
برنامه های این بخش ارائه کرد.

بحث درباره “اعدام جاسوس” در نشست خبری تئاتر فجر 


